

**Научно-методический журнал**

**Вестник**  
**спортивной истории**

**Herald of Sports History**

Основан в 2015 году

# Научно-методический журнал Вестник спортивной истории Herald of Sports History

Свидетельство о регистрации СМИ

ПИ № ФС 77 – 60992

Номер ISSN: 2412-6152

Журнал размещается в национальной информационно-аналитической системе РИНЦ (Российский индекс научного цитирования) Российской научной электронной библиотеки.

Выходит 4 раза в год.

Все права защищены. Ни одна часть этого издания не может быть занесена в память компьютера либо воспроизведена любым другим способом без предварительного письменного разрешения издателя. Рукописи рецензируются. Учредитель и издатель предупреждают авторов о юридической ответственности за несанкционированное использование результата интеллектуальной деятельности других лиц.

## АДРЕС РЕДАКЦИИ

105064, г. Москва, ул. Казакова, д. 18, стр. 2

Редакция журнала «Вестник спортивной истории»

Тел/факс: +7 (499) 941-07-73

E-mail: 8586310@bk.ru

## УЧРЕДИТЕЛИ:

Федеральное государственное бюджетное учреждение  
«Государственный музей спорта»



## Mass media registration certificate

The magazine is included in the national information and analytical system “Russian index of scientific citation” (RINTs) of the Russian Scientific Electronic Library

<http://elibrary.ru>

It publishes 4 editions a year.

ISSN: 2412-6152

All rights reserved. No part of this publication may be stored on a computer or reproduced by any means, without prior permission of the publisher.

Copies are reviewed. The founder and the publisher warn the authors about legal liability for unauthorized use of copyrighted materials.

### EDITORIAL OFFICE ADDRESS

18 Kazakova Str., Unit 2, Moscow 105064  
Sports History Herald Staff  
Tel. (fax): +7 (499) 941-07-73  
Email: 9168586310@bk.ru

### FOUNDER

Federal State Budgetary Institution “State Museum of Sports”.



# ОГЛАВЛЕНИЕ

Сведения о научно-методическом журнале «Вестник спортивной истории».....	2
Состав редакционной коллегии.....	6
ИДЕНТИФИКАЦИОННЫЕ ПРИОРИТЕТЫ СОВРЕМЕННОЙ РОССИИ – ОСНОВА МОГУЩЕСТВА СТРАНЫ (Бобылев Виктор Юрьевич).....	8
СТАНОВЛЕНИЕ СИСТЕМЫ СПОРТИВНО-ПАТРИОТИЧЕСКОГО ВОСПИТАНИЯ В СССР В 1920–1930-Е ГОДЫ (Истягина-Елисеева Елена Александровна).....	16
ТЕОРЕТИКО-МЕТОДОЛОГИЧЕСКИЕ ПРЕДПОСЫЛКИ ИССЛЕДОВАНИЯ ПАТРИОТИЧЕСКОГО ВОСПИТАНИЯ МОЛОДЕЖИ (Барениникова Екатерина Евгеньевна).....	21
ПОВЫШЕНИЕ ПОЛИТИЧЕСКОЙ АКТИВНОСТИ И ФОРМИРОВАНИЕ ГРАЖДАНСКОЙ ПОЗИЦИИ МОЛОДЕЖИ (Галаян Виктория Валерьевна).....	26
РОЛЬ И ЗНАЧЕНИЕ ФИЗИЧЕСКИХ УПРАЖНЕНИЙ ДЛЯ СОХРАНЕНИЯ ЗДОРОВЬЯ ЧЕЛОВЕКА (Бушенёва Ирина Сергеевна).....	30
ПАТРИОТИЧЕСКОЕ ВОСПИТАНИЕ СТУДЕНТОВ В РАМКАХ ИЗУЧЕНИЯ КУРСА ПО ВЫБОРУ «ВЕЛИКИЕ ПОБЕДЫ РОССИИ» (НА ПРИМЕРЕ БОЕВЫХ ПОДВИГОВ МОЛОДЕЖИ В ГОДЫ ВЕЛИКОЙ ОТЕЧЕСТВЕННОЙ ВОЙНЫ 1941-1945 ГГ.) (Залыгина Татьяна Евгеньевна).....	36
МОЛОДЕЖНАЯ ПОЛИТИКА КАК ПРИОРИТЕТ КУЛЬТУРНОЙ ПОЛИТИКИ В ЭПОХУ ГЛОБАЛИЗАЦИИ (Кошелева Анна Владимировна).....	41
СОЗДАНИЕ СТУДЕНЧЕСКОГО СОВЕТА САМОУПРАВЛЕНИЯ В СПОРТИВНОМ ВЫСШЕМ УЧЕБНОМ ЗАВЕДЕНИИ КАК ВАЖНЫЙ ЭЛЕМЕНТ РАЗВИТИЯ МОЛОДЕЖНОЙ ПОЛИТИКИ В ВУЗЕ (Исакова Виктория Николаевна).....	46
ВЗАИМОДЕЙСТВИЕ ГРАЖДАНСКИХ И ВОИНСКИХ СПОРТИВНЫХ ОРГАНИЗАЦИЙ В ПОДГОТОВКЕ ФИЗИЧЕСКИ РАЗВИТОЙ МОЛОДЕЖИ ДЛЯ СЛУЖБЫ В УСЛОВИЯХ ЗАПОЛЯРНОГО КРАЯ В СОСТАВЕ АРКТИЧЕСКОЙ ГРУППИРОВКИ ВООРУЖЕННЫХ СИЛ РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ (Богданов Иван Викторович).....	50
ГЛОБАЛЬНЫЕ ТЕНДЕНЦИИ В ОБЛАСТИ ФИЗИЧЕСКОЙ АКТИВНОСТИ И ЗДОРОВЬЯ В СОВРЕМЕННОМ МИРЕ (Минг-Кай Чин).....	57
ПУБЛИКАЦИЯ ПРЕДМЕТОВ ФОНДОВ ФГБУ "ГОСУДАРСТВЕННОГО МУЗЕЯ СПОРТА" (Истягина-Елисеева Елена Александровна).....	61
Правила оформления статей.....	72

# CONTENT

Information on the scientific and methodological magazine “Bulletin of sporting history.....	2
Composition of the Editorial Board.....	6
IDENTIFICATION PRIORITIES OF MODERN RUSSIA AS THE BASIS OF RUSSIA’S POWER (BOBYLEV Victor Yurievich).....	8
FORMATION OF SPORTING AND PATRIOTIC EDUCATION SYSTEM IN THE USSR IN 1920-1930s. (ISTIAGINA-ELISEEVA Elena Aleksandrovna).....	16
THEORETICAL AND METHODOLOGICAL BACKGROUND BEHIND THE RESEARCH ON PATRIOTIC EDUCATION OF THE YOUTH (BARIENIKOVA Ekaterina Evgenyevna).....	21
INCREASING THE POLITICAL ACTIVITY AND FORMING THE PUBLIC STANCE OF THE YOUTH (GALAYAN Viktoriya Valeryevna).....	26
THE ROLE AND IMPORTANCE OF PHYSICAL EXERCICES FOR PRESERVING THE HUMAN HEALTH (BUSHENYOVA Irina Sergeevna).....	30
PATRIOTIC EDUCATION OF STUDENTS VIA THE “GREAT VICTORIES OF RUSSIA” ELECTIVE COURSE (COMBAT FEATS OF YOUNG PEOPLE IN THE GREAT PATRIOTIC WAR OF 1941-1945 CASE STUDY) (ZALYGINA Tatyana Evgenyevna).....	36
YOUTH POLICY AS A CULTURAL POLICY PRIORITY IN THE ERA OF GLOBALIZATION (KOSHELEVA Anna Vladimirovna).....	41
ESTABLISHING A STUDENT SELF-GOVERNMENT COUNCIL IN A SPORTING HIGHER EDUCATION INSTITUTION AS AN IMPORTANT ELEMENT IN THE DEVELOPMENT OF THE YOUTH POLICY AT A UNIVERSITY (ISAKOVA Viktoria Nikolaevna).....	46
INTERACTION BETWEEN CIVILIAN AND MILITARY SPORTS ORGANIZATIONS IN PHYSICAL DEVELOPMENT OF YOUNG PEOPLE FOR MILITARY SERVICE IN THE POLAR REGION IN THE ARCTIC GROUP OF THE ARMED FORCES OF THE RUSSIAN FEDERATION (BOGDANOV Ivan Viktorovich).....	50
GLOBAL TRENDS IN PHYSICAL ACTIVITY AND HEALTH IN CONTEMPORARY WORLD (CHIN Ming-Kai).....	57
PUBLICATION OF OBJECTS OF FUNDS FGBU "THE STATE MUSEUM OF SPORT" (ISTIAGINA-ELISEEVA Elena Aleksandrovna).....	61
Submission Guidelines.....	72

**ПРЕДСЕДАТЕЛЬ РЕДАКЦИОННОЙ КОЛЛЕГИИ**

**МУТКО Виталий Леонтьевич**, кандидат экономических наук, Министр спорта Российской Федерации

**ГЛАВНЫЙ РЕДАКТОР**

**ИСТЯГИНА-ЕЛИСЕЕВА Елена Александровна**, кандидат исторических наук, доцент, заведующая кафедрой Истории и управления инновационным развитием молодежи ФГБОУ ВО «Российский государственный университет физической культуры спорта, молодежи и туризма», директор ФГБУ «Государственный музей спорта» Министерства спорта Российской Федерации, г. Москва, Российская Федерация

**СОСТАВ РЕДАКЦИОННОЙ КОЛЛЕГИИ**

**АРМЕЙСКОВ Сергей Анатольевич**, кандидат культурологии, хранитель музейных предметов ФГБУ «Государственный музей спорта» Министерства спорта Российской Федерации, г. Москва, Российская Федерация

**ГРЫЗ Ивоџа** доктор исторических наук, начальник Научно-исследовательского отдела в Музее спорта и туризма, г. Варшава, Польша

**ГУРЕЕВА Елена Александровна**, кандидат экономических наук, доцент, доцент кафедры Менеджмента и маркетинга спортивной индустрии ФГБОУ ВО «Российский экономический университет им. Г.В. Плеханова», Москва, Российская Федерация

**ЕВСЕЕВ Сергей Петрович**, доктор педагогических наук, профессор, директор Департамента науки и образования Министерства спорта Российской Федерации, г. Москва, Российская Федерация

**ЗАКИРЬЯНОВ Кайрат Кайруллинович**, доктор педагогических наук, профессор, Президент Казахской академии спорта и туризма, г. Алма-Аты, Республика Казахстан

**ЛИПОНСКИЙ Войцех**, историк спорта, преподаватель в Университете имени Адама Мицкевича, г. Познань, Польша

**ЛИТВИНОВ Сергей Владимирович**, доктор исторических наук, профессор кафедры иностранных языков ФГБОУ ВО «Российский государственный университет физической культуры, спорта, молодежи и туризма», г. Москва, Российская Федерация

**ЛИТВИНОВА Лидия Григорьевна**, кандидат исторических наук, старший научный сотрудник Музея истории Московского государственного университета им. М.В. Ломоносова, г. Москва, Российская Федерация

**ЛУБЫШЕВА Людмила Ивановна**, доктор педагогических наук, профессор, заместитель по научной работе заведующего кафедрой Философии и социологии ФГБОУ ВО «Российский государственный университет физической культуры, спорта, молодежи и туризма», г. Москва, Российская Федерация

**МЯГКОВА Светлана Николаевна**, доктор педагогических наук, профессор кафедры Истории и управления инновационным развитием молодежи ФГБОУ ВО «Российский государственный университет физической культуры, спорта, молодежи и туризма», г. Москва, Российская Федерация

**РЕКУТИНА Наталья Викторовна**, кандидат педагогических наук, преподаватель кафедры Теории, методики и истории физической культуры Сибирского государственного университета физической культуры и спорта, г. Омск, Российская Федерация

**РУСАКОВ Александр Ильич**, доктор химических наук, профессор, ректор Ярославского государственного университета им. П.Г. Демидова, г. Ярославль, Российская Федерация

**СКАРЖИНСКАЯ Елена Николаевна**, кандидат педагогических наук, заведующая отделом магистратуры ФГБОУ ВО «Московская государственная академия физической культуры», п. Малаховка, Российская Федерация

**ЧЕЛМЕЧКИ Еџе**, доктор гуманитарных наук, преподаватель истории спорта кафедры организации и истории физической культуры Академии физического воспитания Иосифа Пилсудского, г. Варшава, Польша

**Д-Р РИКАРДО РИЧЧИ УВИНЬЯ**, доцент, Училище физической культуры и спорта, Университет Сан-Паулу, Бразилия

**Д-Р МАРИЛИЯ ВЕЛАРДИ**, профессор, Художественно-гуманитарное училище, Университет Сан-Паулу, Бразилия

**ИСПОЛНИТЕЛЬНЫЙ ДИРЕКТОР**

**ДУБИНИН Александр Сергеевич**

---



---

**CHAIRMAN OF THE EDITORIAL BOARD**

**MUTKO Vitaly Leontiyevich**, candidate of Economic Sciences, Sports Minister of the Russian Federation

**EDITOR-IN-CHIEF**

**ISTIAGINA-ELISEEVA Elena Aleksandrovna**, Candidate of Historical Sciences (cf.: PhD in History), Associate Professor, Head of the Department of History and Management of the Innovative Development of the Youth at the Russian State University of Physical Culture, Sports, Youth and Tourism, Director of the Federal State Budgetary Institution “State Museum of Sports”, Moscow, Russian Federation

**MEMBERS OF THE EDITORIAL BOARD**

**ARMEYSKOV Sergey Anatolyevich**, Candidate of Culturology (cf.: PhD in Cultural Studies), museum curator in the Federal State Budgetary Institution “State Museum of Sports”, Moscow, Russian Federation

**GRYZ Ivona**, Doctor of Historical Sciences, Head of the Research Department at the Museum of Sports and Tourism, Warsaw, Poland

**GUREEVA Elena Aleksandrovna**, Candidate of Economic Sciences (cf.: PhD in Economics), Associate Professor in the Sports Marketing and Management Department at the Plekhanov Russian University of Economics, Moscow, Russian Federation

**YEVSEEV Sergey Petrovich**, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Director of Department of Science and Education at the Ministry of Sports, Moscow, Russian Federation

**ZAKIRYANOV Kairat Kairulloevich**, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, President of the Kazakh Academy of Sport and Tourism, Almaty, Kazakhstan

**LITVINOV Sergey Vladimirovich**, Doctor of Historical Sciences, Professor in the Foreign Language Department at the Russian State University of Physical Culture, Sports, Youth and Tourism, Moscow, Russian Federation

**LITVINOVA Lydia Grigoryevna**, Candidate of Historical Sciences, Senior Researcher Museum of the History of Moscow State University Lomonosov Moscow State University, Moscow, Russia Federation

**LUBYSHEVA Lyudmila Ivanovna**, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Scientific Research Assistant to the Chairholder in the Department of Philosophy and Sociology at the Russian State University of Physical Culture, Sports, Youth and Tourism, Moscow, Russian Federation

**MYAGKOVA Svetlana Nikolayevna**, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor in the Department of History and Management of the Innovative Development of the Youth at the Russian State University of Physical Culture, Sports, Youth and Tourism, Moscow, Russian Federation

**REKUTINA Natalya Viktorovna**, Candidate of Pedagogical Sciences, Lecturer in the Department of Theory, Methodology and History of Physical Education at the Siberian State University of Physical Education and Sport, Omsk, Russian Federation

**RUSAKOV Alexander Ilyich**, Candidate of Chemical Sciences (cf.: PhD in Chemistry), Professor, rector of P.G. Demidov Yaroslavl State University, Yaroslavl, Russian Federation

**HEDGEHOR CHELMECKI**, Doctor of Humanistic Sciences, professor of Poland the Department of the History of Physical Culture heJoseph Pilsudskiego Academy of Physical Education in Warsaw.

**SKARZHINSKAYA Elena Nikolayevna**, Candidate of Pedagogical Sciences, Head of Master's Degree Programme in the Moscow State Academy of Physical Education, Malakhovka Settlement, Russian Federation.

**WOJCIECH LIPONSKI**, professor at Adam Mitskevici University, sports historian, Poznan, Poland.

**EXECUTIVE DIRECTOR**

**DUBININ Alexander Sergeevich**